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  الملخص

صـار يتـردد علـى لسـان الساسـة والإعلاميـين        ،٢٠٠١منذ اعتداءات الحادي عشر من أيلول 

المنسـوب إلـى وزيـرة الخارجيـة الأمريكيـة حينهـا        ،الغربيين مصـطلح (الشـرق الأوسـط الجديـد)    

(كونداليزا رايتس) التي زعمت أنها كانـت تشـهد مخـاض ولادتـه_ والـذي يقـوم علـى إعـادة تقسـيم          

على أسس عرقيـة أو طائفيـة. ولا يخفـى علـى أحـد أن كـل ذلـك كـان          ،الشرق الأوسط إلى دويلات

ويمهـد الطريـق لشـرعنة     ،الاسـتراتيجي ستارا لمطامع الغرب في ثـروات الشـرق الأوسـط وموقعـه     

فـي محـيط مـن الـدويلات الضـعيفة والمنقسـمة        ،الكيان الصهيوني (الذي هو في حقيقته كيان عنصري)

  طائفياً وعرقياً.

 ،ن الغزو الأمريكي لكل من أفغانسـتان والعـراق تحـت حجـة (الحـرب علـى الإرهـاب)       وإذ إ

إلا أنـه كلَّـف الجيـوش الغازيـة أكثـر مـن        ،شـرق أوسـط جديـد    ىما يسمكان اللبنة الأولى في بناء 

 ،غيـرت نبـرة الخطـاب الأمريكـي    ت ،٢٠٠٩الخسائر المادية والبشرية الشيء الكثير. لـذلك ومنـذ عـام    

التـي هـي فـي حقيقتهـا حـرب بالوكالـة تخوضـها         ،نسمع عما يسمى بحروب الجيل الرابـع  وأصبحنا

  ما ضد دولة أخرى. جماعة إرهابية ممولة ومدعومة من دولة

خاضـتها الجماعـات    ،كانت ضـحية حـرب ممنهجـة بالوكالـة     ،٢٠١١ويبدو أن سوريا منذ عام 

ضـد الحكومـة والشـعب السـوري العظـيم. وقـد        ،الإرهابية المسلحة المدعومة من الغرب وقطر وتركيا

 ،ى بكاملهـا وخُربـت مـدن وقـر    ،راح ضحية انتهاكات الإرهابيين الكثيـر مـن المـدنيين والعسـكريين    

مجهـول المصـير    معظمهـم الـذين مـازال    ،ناهيـك عـن الأسـرى    ،وسرقت الأوابد الأثرية من أرضنا

  حتى اليوم.

كانـت تلقـي عـبء الالتـزام بقواعـد القـانون        ،ولأن معظم النصوص والمواد والصكوك الدولية

حمـل أغلـب هـذا    ولكنها فـي النزاعـات الداخليـة كانـت ت     ،الدولي الإنساني على عاتق طرفي أي نزاع

 حالـةً  ،الصـراع فـي سـوريا    كحالـة  النظامية. الأمر الذي يجعـل حالـةً   المسلحة للقواتوالعبء للجيش 



  

أو لجهـة موضـوع أسـرى الجـيش والقـوات المسـلحة        ،سواء لجهة انتهاكات الإرهاب ،فريدة من نوعها

  السورية لدى التنظيمات الإرهابية المسلحة.

بهـدف تسـليط الضـوء علـى معانـاة       ،وكتابة هـذا البحـث   ،الدراسةإجراء إلى الأمر الذي دعا 

وتسـليط الضـوء علـى القصـور الحـاد فـي النصـوص القانونيـة          ،الأسرى العسكريين من جهة هؤلاء

  من جهة أخرى. ،الدولية التي تحميهم

 -إرهـاب   -أسـرى الحـرب    -نـزاع مسـلح غيـر دولـي      -نزاع مسـلح دولـي    الكلمات المفتاحية:
  أسرى القوات المسلحة النظامية. -مسلحة مجموعات 

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  



  

Abstract 

Since the attacks of September 11, 2001, Western politicians and media outlets have 

been using the term (the new Middle East), attributed to the then US Secretary of State 

(Condoleezza Rights) - who claimed that she was in the throes of his birth - and which 

is based on the re-division of the Middle East into small states. Ethnic or sectarian 

grounds. It is no secret to anyone that all of this was a cover for the West's ambitions 

for the wealth of the Middle East and its strategic location, and paved the way for the 

legitimization of the Zionist entity (which is in fact a racist entity), in an ocean of 

weak, sectarian and ethnically divided mini-states. 

And since the American invasion of Afghanistan and Iraq under the pretext of (the 

war on terror) , was the first building block in building the so-called new Middle East, 

it cost the invading armies more than the material and human losses a lot. Therefore, 

since 2009, the tone of the American discourse has changed, and we are hearing about 

the so-called fourth generation wars, which are in fact a proxy war waged by a 

terrorist group funded and supported by one country against another country. 

It seems that Syria since 2011 has been the victim of a systematic proxy war waged by 

armed terrorist groups backed by the West, Qatar and Turkey against the great Syrian 

government and people. Many civilians and soldiers have been victims of the 

terrorists' violations, entire cities and villages were vandalized, and archaeological 

remains were stolen from our land, not to mention the prisoners, most of whom are 

still unaccounted for until today. 

And because most of the international texts, articles and instruments, they placed the 

burden of compliance with the rules of international humanitarian law on the parties to 

any conflict, but in internal conflicts they carried most of this burden on the army for 

the regular forces. Which makes a situation like the conflict in Syria unique, both in 

terms of violations of terrorism, or in terms of the issue of prisoners of the Syrian 

army and armed forces held by armed terrorist organizations 
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